
گروه اقتصادی -اتاق بازرگانی تهــران در جدیدترین گزارش خود به 
بررســی وضعیت صنایع مختلف کشور از ابتدای دهه ۹۰ تا نیمه سال جاری 
پرداخته است. در این گزارش آمده است: برآوردها نشان می دهد که شاخص 
کل تولید کارگاه های صنعتی کشور از ابتدای سال ۱۳۹۰ تا نیمه سال ۱۴۰۱، با 
وجود برخی نوسانات در نهایت صعودی بوده است. سطح شاخص در فصل 
ســوم سال ۱۳۹۸ برای نخســتین بار از عدد ۱۰۰ )رقم پایه سال۱۳۹۵( بالاتر 
می رود. پس از آن در پاییز ۱۴۰۰، برای نخستین بار شاخص کل صنعت کشور 
از مرز ۱۲۰ عبور می کند و البته در تابستان امسال با رسیدن به عدد ۱۲۴ بالاترین 
عدد ثبت شده در این حوزه را نمایش می دهد. به این ترتیب هرچند وضعیت 
صنعت کشــور در ۱۰ ساله گذشته، با تلاطم و رکود و رونق های متعدد رو به 
رو بوده اما در نهایت در تابستان امسال به بالاترین سطح خود رسیده که نشان 
از حرکت صعودی در این حوزه دارد. بررسی فصل به فصل وضعیت صنعت 
کشور نشان می دهد که در دوره های مختلفی رکود طولانی تجربه شده است. 
بیشــترین ماندگاری رکود به دو ســال ۱۳۹۱ و ۱۳۹۲ بازمی گردد و بیشترین 
شدت رکود نیز حدفاصل تابستان ۱۳۹۷ تا تابستان ۱۳۹۸ به ثبت رسیده است.

در نیمه نخست سال جاری، در هر دو فصل بهار و تابستان، رشد صنعت 
کشور مثبت بوده است و آخرین چالش بزرگ در این حوزه با تابستان سال قبل 
و تحت تاثیر خاموشــی برق صنایع باز می گردد.در نیمه نخست امسال به جز 
سه بخش، سایر حوزه های صنعتی کشور رشد مثبت را تجربه کرده اند. صنایع 
تولید سایر وسایل نقلیه، صنایع تولید سایر مصنوعات و صنایع نقلیه موتوری 
به ترتیب با رشد ۵۷، ۲۲ و ۲۱ درصد بالاترین سطح رشد را به خود اختصاص 
داده اند. صنایع چوب، آشامیدنی ها و فلزات اساسی نیز دیگر صنایعی هستند 
که بالاترین رشد را به خود اختصاص داده اند. در این میان تولید پوشاک تقریبا 
رشدی نزدیک به صفر داشته و صنایع تولید چرم، فراورده های دارویی و صنایع 
تولید مواد غذایی نیز سه صنعتی هستند که رشد منفی را به ثبت رسانده اند.در 
کنار آن، تمرکز صنعتی ایران نیز در چند بخش خاص بیش از ســایرین است. 
بر این اســاس محصولات شیمیایی، فلزات اساسی، صنایع وسایل نقلیه، مواد 
غذایی، محصولات کانی و تولید دارد، حدود ۸۰ درصد از ارزش افزوده صنعت 
ایران را به خود اختصاص داده اند و ۲۰ گروه دیگر، مجموعا ۲۰ درصد از سهم 

این عرصه را در اختیار دارند.

کدام صنعت ایرانی بیشترین
 رونق را دارد؟
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گروه اقتصادی - طی هفته های 
اخیــر معاون بازرگانــی وزارت جهاد 
کشــاورزی اعلام کرد که تنظیم بازار 
میوه شــب عید بــه بخش خصوصی 
واگذار شــد و براین اســاس دولت به 
دنبال توزیع میوه به قیمت مناسب برای 
مصرف کننده و حمایت از تولیدکننده 

است.
بســیاری از فعــالان و دســت 
اندرکاران بخش کشــاورزی معتقدند 
که یکی از اشــتباهات سنوات گذشته 
در امر تنظیم بازار اعلام قیمت بود چرا 
که با اعلام قیمت دولت این پالس را به 
بازار می داد که کمتر از این نرخ ســیب 
و پرتقال عرضه نشــود.  با وجود آنکه 
قرار بود بحث تنظیم بازار میوه شــب 
عیــد بویژه در تامین ســیب و پرتقال 
به بخش خصوصی واگذار شــود و از 
طرفی مسئولان بخش خصوصی اعلام 
کردند که حداقــل ۱۵ درصد کمتر از 
نرخ بازار عرضه می کنند، اما کمیسیون 
کشــاورزی مجلس با این امر مخالفت 
کرد. آقای عســگری رئیس کمیسیون 
کشاورزی مجلس گفت: سال گذشته 
اتفاقاتی که در بحث میوه شب عید افتاد، 
بسیار نگران کننده بود . براساس قانون 
میوه شب عید باید میوه را بخریم و پس 
از انتقال به سردخانه، سورتینگ و بسته 
بندی کنیم. اما سازمان تعاون روستایی 
بدون سورتینگ این کار را انجام داد که 
به اطلاع آقای وزیر رســاندیم که چه 

اتفاقاتی در حال وقوع است .
هفته گذشــته به وزیــر جهاد و 

دســتگاه های متولی اعلام کردیم که 
برای میوه شب عید چه برنامه ای دارید، 
آنها اعلام کردنــد که در اختیار بخش 
خصوصــی می گذاریم، امــا ما قبول 
نکردیــم. وزارت جهاد با چه تضمینی 
مــی خواهد این کار را انجام دهد. لذا با 
توجه به آنکه زمان زیادی تا پایان سال 
باقی نمانده، باید بیایند و پاسخگو باشند 

تا جمع بندی نهایی صورت گیرد.
با توجه به آنکه سال گذشته بحث 
تنظیم بازار میوه شــب عید در اختیار 
وزارت جهاد مشــکلاتی ایجاد کرد ، 
نپذیرفتیم که امســال  در اختیار بخش 
خصوصی باشــد. به همین خاطر قرار 
اســت وزیر  توضیح دهد که چه کاری 

می خواهند انجام دهند.
ضرورت واگــذاری تنظیم 

بازار به بخش خصوصی
آقای جبرئیل برادری رئیس جهاد 
کشاورزی استان تهران گفت: هدف از 
تنظیم بازار میوه شــب عید آن است که 
از ظرفیــت بخش خصوصی در حوزه 
تامین و توزیع اســتفاده شود و بخش 
دولتی تنها بحث نظارت را باید برعهده 
داشته باشــد. به گفته او، امسال بدلیل 
فراوانی ســیب و پرتقــال کمبودی در 

تامین نداریم که مشکلی بوجود آید.
برادری می گوید: در بحث تنظیم 
بــازار همانند دیگر کشــورها باید از 
ظرفیت بخش خصوصی استفاده کنیم.

رئیس جهاد کشــاورزی اســتان 
تهران گفت: هم اکنون  صنوف و بخش 
خصوصی هستند که با عرضه و تقاضا 

و ساماندهی بازار تعادل ایجاد می کنند.
اعلام قیمت ســیب و پرتقال 

تنظیم بازار کارشناسی نیست
آقای مصطفی دارایی نژاد رئیس 
اتحادیه بارفروشان میدان مرکزی میوه و 
تره بار گفت: امسال قرار بود بحث تنظیم 
بازار میوه شب عید به بخش خصوصی 
واگذار شود چرا که همه ساله امر تنظیم 
بازار میوه شب عید توسط دولت منجر 
به ضرر و زیان می شد. به گفته او، بنابر 
خواسته نمایندگان مجلس، اگر امسال 
قرار نیست که بخش خصوصی در امر 
تنظیم بازار نقشی داشته باشد، سازمان 
تعاون روســتایی پای کار بیاید. دارایی 
نــژاد می گوید: با توجه به آنکه مجلس 
وزیر جهاد را مکلف به امر تنظیم بازار 
کرد، براین اســاس ذخیره سازی ۵۰۰ 
تــا ۷۰۰ تن ســیب و هزارتن پرتقال 
برای تهران کافی است. رئیس اتحادیه 
بارفروشــان میدان مرکزی ادامه داد: با 
توجه به آنکه ماه رمضان مصادف با ایام 
عید است، برآورد می شود که مصرف 
۳۰ تا ۴۰ درصد کاهش یابد. به گفته او، 
اتحادیه از ۱۰ اسفند روزانه ۱۰ هزارتن، 
۲۰ اســفند ۲۰ هزارتن و اواخر اسفند 
۳۰ هزارتن ســیب و پرتقال عرضه می 
کند که با این وجود کمبودی در عرضه 
نداریم. دارایی نژاد با بیان اینکه ســیب 
ها در ســردخانه دپو هســتند، گفت: 
اکنــون ۳۵ درصد پرتقال روی درخت 
مانده است که براین اساس مشکلی در 
توزیع وجود ندارد. لذا وزارت جهاد به 
میزان محدود باید اقدام به ذخیره سازی 

کند تا در صورت کمبود در بازار سیب 
و پرتقال های ذخیره شــده را در بازار 

عرضه کند. 
رئیس اتحادیه بارفروشان میدان 
مرکــزی ادامه داد: وزارت جهاد به هیچ 
عنوان نباید قیمت ســیب و پرتقال را 
اعلام کند که این امر کارشناسی نیست.

بنابــر تکلیف مجلــس، وزارت 
جهاد موظف به ذخیره سازی و تنظیم 
بازار میوه شــب عید است که مسئولان 
سازمان تعاون روستایی با کارشناسان 
بخــش خصوصی بایــد تعامل کنند 
و راهکارهایــی را بــه کار بگیرنــد تا 
مشکلات سنوات گذشته تکرار نشود.

تصدی گری دولــت در امر 
تنظیــم بازار منجر به برهم زدن 

بازار می شود
آقــای علیرضــا نظــری عضو 
کمیسیون کشاورزی مجلس گفت: همه 
ساله دولت در امر تنظیم بازار میوه شب 
عید ورود می کند و همواره با میزانی که 
دولت خریداری می کند، بازار به تعادل 
می رسد. به گفته او، با ذخیره سازی میوه 
شب عید و همخوانی عرضه و تقاضا، 
گرانی به مردم فشار نمی آورد، حال اگر 
امسال همراهی و حمایت دولت نباشد، 
بخش خصوصی به امر تنظیم بازار ورود 
نمی کند که این امر منجر به التهاب بازار 

میوه در شب عید خواهد شد.
نظری گفت: سال گذشته امر تنظیم 
بازار میوه شب عیدبرای وزارت جهاد 
مشــکلات زیادی به همراه داشت، لذا 
امسال سیاست وزارت جهاد این است 

کــه این موضوع را به بخش خصوصی 
واگذار کند.  عضو کمیسیون کشاورزی 
مجلس ادامه داد: با توجه به آنکه ورود 
بخش خصوصی در امر تنظیم بازار میوه 
شــب عید الزاماتی همچون سرمایه در 
گردش دارد، بعید اســت که در این امر 
ورود کننــد. ضمن آنکــه ورود در امر 
خرید و پیش خرید هم باید زودتر اتفاق 
می افتد. او می گوید: اصل تنظیم بازار 
میوه شب عید باید به تشکل ها و بخش 
خصوصی واگذار شود چرا که تصدی 
گری و سیاست گذاری دولت منجر به 
برهم زدن بازار می شــود. براین اساس 
در نشســت دولت با بخش خصوصی 

الزامات لازم باید انجام شود .
نظری گفت: اگر بخش خصوصی 
در امر تنظیم بازار زودتر ورود می کرد، 
امکان خرید از خود تولیدکننده وجود 
داشت، اما امسال به سبب گذشت زمان، 
وزارت جهاد باید در این امر ورود کند 
و در ســال های آتی دولت به تصدی 
گری پایان دهد و بخش خصوصی پای 
کار آید. بنابر آمار از ســال ۸۵ دولت در 
ذخیره ســازی میوه پیشگام شد که طی 
این سال ها به دلایل متعدد در امر  تنظیم 
بازار موفق نبود، بدین منظور طی چند 
سال اخیر بسیاری از کارشناسان تاکید 
کردنــد که بخش خصوصی به این امر 
ورود پیدا کند، اما امسال به سبب تاخیر 
در اعلام واگذاری امر  تنظیم بازار و دیگر 
الزامات مجلس با این واگذاری موافقت 
نکرده است که در ادامه باید منتظر ماند 
و دید که این موضوع به کجا می رسد؟ 

اما و اگرهای واگذاری تنظیم بازار 
میوه شب عید به بخش خصوصی

علی رغم آنکه در ابتدای دی ماه معاونت بازرگانی وزارت جهاد از واگذاری تنظیم بازار میوه شب عید به بخش خصوصی 
خبر داده بود، اما کمیسیون کشاورزی مجلس با این موضوع مخالفت کرده است.

گروه اقتصــادی - ابوالفضل  
نوروزی گفت: حدود سیصد و بیست 
میلیون تومان قیمت ساخت واحدهای 
یــک طبقه، کمتر از آپارتمان ســازی 
است که باعث می شود ظرف یک سال 

پروژه ها تمام و شامل تورم نشوند.
موضوع مقایسه وجوه مختلف 
مسکن ویلایی و مســکن آپارتمانی 
و موانــع تحقق مســکن ویلایی در 
کشــور با حضور ابوالفضل نوروزی، 
سرپرست دفتر اقتصاد مسکن  وزارت 
راه و شهرسازی، محمد منان رئیسی، 
دانشیار معماری و مدیر مرکز مطالعات 
معماری و شهرسازی اسلامی دانشگاه 
قــم و زمانی معاون فرهنگی تبلیغات 

اسلامی بحث و بررسی شد.

تاکنــون چه تعــداد واحد 
مســکونی ویلایی ســاخته و 

تحویل داده شده است؟
مــا هر جا که بتوانیم زمین تامین 
کنیــم، سیاســت اول وزارت راه و 
شهرسازی ساخت مسکن یک طبقه 
حیاط دار اســت. در پنج ماه گذشته در 
این راستا تلاشهای زیادی انجام شد. 
تاکنون در استان یزد این فرآیند انجام 
شده است. در استان خراسان جنوبی 
در تمامی مناطق این اســتان مسکن ها 
ســاخته شده و به زودی تحویل مردم 

خواهد شــد. در یکی از شــهرهای 
نزدیک بیرجنــد ویلاهای یک طبقه 
برای متقاضیان ساخته شده است. در 
بوشــهر هم این کار انجام شده است. 
عموم شــهرهای زیر پنجاه هزار نفر 
فرایند ســاخت این خانه های ویلایی 
آغاز شده اســت  . برخی  جاها زمین 
تحویل مردم شــده است و خود افراد 
کار ساخت را انجام می دهند. در ابتدا 
این اراضی دو ســال اجاره موقت داده 
می شوند و بعد از ساخت نود و نه سال، 
تمدید می شود. در شرایط کنونی امکان 

واگــذاری زمین به فرد دیگری وجود 
ندارد. علاوه بر شــهرهای زیر پنجاه 
هزار نفر  یک روش سومی هم وجود 
دارد کــه ما در حال کار کردن بر روی 
آن هستیم. ما یک روش برای واگذاری 
ایــن زمین ها به مــردم داریم. در هزار 
و دویســت شــهر، اکثرا پروژه های 
یک طبقه آغاز شــده است. اکنون من 
نمی توانــم آمار دقیقی بدهم چون هر 

کدام در مرحله مختلفی هستند.
 تاکید بر ویلایی سازی چه 

میزان  ضرورت دارد؟

اهمیت این موضوع در کشور ما 
از جهات مختلف قابل بررسی است. 
آپارتمان ســازی بــا فرهنگ ما خیلی 
ناســازگاری دارد. در دهه اخیر طبق 
آمار داده شده ساکنان خانه های ویلایی 
امتیاز بالاتری داشتند. ساکنان خانه های 
متراژ پایین آپارتمانی از سلامت روانی 
کمتری برخوردار هســتند. تعاملات 
اجتماعی بین همســایه ها به مراتب 
کمتر از ویلایی نشین ها است. هر روز 
تعطیلی کلانشــهرهای ما به دلیل این 

ساختمان های بلند است.

نظر شــما درباره ساخت 
خانه های ویلایی چیست؟

تربیت فرزندان در محیط گسترده 
و حیاط بیرون خانه تحقق پیدا می کند 
چیزی که در آپارتمان امکان وجود آن 
وجود ندارد. این برگشــت به فطرت  
مردم  در داشتن خانه های وسیع است، 
اینگونــه اتفاقــات مذهبی هم تحقق 

بیشتری پیدا می کند.
ظرفیت و امکانات لازم برای 
ساخت واحد های ویلایی وجود 

دارد؟

ما اجازه توســعه افقی شهرها را 
ندادیم. ما محدوده شــهرها را بستیم. 
در نقاط مختلف کشور مشکل خاصی 
نداریم و در کلانشــهرها هم می شود 
اقداماتی انجام شــود به جز در مناطق 
کوهستانی و شــمالی. هزینه ساخت 
واحدهای یک طبقه کمتر از آپارتمانی 
اســت اما هزینه زیرســاخت بیشتر 
می شود. بررسی های ما نشان می دهد 
که به طور میانگین هزینه های یک طبقه 
صد و پنجاه میلیون تومان است که تنها  
باید هزینه آماده سازی زمین پرداخت 

کنند. در کل هزینه های واحد یک طبقه  
بسیار کمتر اســت و ما باید به سمت 

ساخت این ها برویم.
ایــن موضوع چــه مزیتی 

می تواند برای ما داشته باشد؟
ما یک هزینه مستقیم و یک هزینه 
پنهان داریم. پنجاه درصد هزینه های 
ســاخت هزینه زمین است که در این 
مسکن ها هزینه زمین حذف می شود. 
در این خانه ها هزینه مشاعات حذف 
می شــود. اگر این هــا در نظر بگیریم 
آپارتمان گران تر از این واحدها خواهد 
شد. یکی از مهم ترین هزینه های غیر 
مستقیم بحث آلودگی هواست. ما باید 
از تهران عبرت بگیریم. نوع تمرکز ما 

در تهران باعث آلودگی هوا می شود  .

سرپرست دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی عنوان کرد؛

کاهش ۳۲۰ میلیون تومانی هزینه ها با ساخت واحدهای یک طبقه

گــروه اقتصــادی - آنکتاد از 
افزایــش ۱۹۰ هــزار تنــی ظرفیت 
ناوگان کشتیرانی ایران در سال ۲۰۲۲ 
خبــر داد و اعلام کرد ایران توانســته 
جایگاه خود به عنوان قدرت تجاری 
۲۲ جهان در این ســال را حفظ کند. 
کنفرانس تجارت و توســعه سازمان 
ملــل )آنکتاد( در جدیدترین گزارش 
خــود از وضعیت صنعت حمل ونقل 
دریایــی جهان اعلام کــرد: تجارت 
دریایــی جهان که در ســال ۲۰۲۱ و 
پس از عبور از شــرایط کرونایی ۳.۲ 
درصد رشــد کرده بود در سال ۲۰۲۲ 
از جنگ اوکراین با روسیه آسیب دیده 
و به دلیل ایجاد اختلال در شبکه های 

حمل و نقل و اتخاذ سیاست های ضد 
تجاری از ســوی برخی کشورها تنها 
۱.۴ درصد در این ســال رشد داشته 

است...
این گزارش در عین حال انتظار 
دارد متوســط رشــد تجارت دریایی 
جهان طی ســال های ۲۰۲۳ تا ۲۰۲۷ 
بالغ بر ۳.۳ درصد در سال باشد. آنکتاد 
کل کشــتی های تجاری جهان اعم از 
نفتکش ها، کشــتی های کانتینری و 
کشتی های فله بر در پایان سال ۲۰۲۲ 
را ۵۵ هــزار و ۳۷ فروند برآورد کرده 
که این رقم نســبت به سال قبل از آن 
۱۰۶۴ فرونــد معادل ۲ درصد رشــد 
داشــته است. همچنین ظرفیت حمل 

بار این کشــتی ها بالغ بــر ۲ میلیارد و 
۱۸۰ میلیون تن برآورد شده است که 
این رقم نســبت به ســال قبل رشد ۲ 
درصدی داشته است. در سال پیش از 
آن ظرفیت حمل بار ناوگان کشتیرانی 
دنیا ۲ میلیارد و ۱۳۴ میلیون تن برآورد 

شده بود.
افزایــش ۱۹۰ هــزار تنی 
ظرفیت ناوگان کشتیرانی ایران

آنکتــاد در بخــش دیگــری از 
گزارش خود کل کشــتی های ایران را 
۲۵۵ فروند اعلام کرده است. در سال 
۲۰۲۱ تعداد ۸ فروند کشتی جدید به 
ناوگان تجــارت دریایی ایران افزوده 
شــده بود و در ســال ۲۰۲۲ نیز یک 

فروند کشــتی به ناوگان کشتی های 
ایران اضافه شــده کــه بدین ترتیب 
تعداد کشتی های ایران به ۲۵۵ فروند 
رسیده است. به همین ترتیب ظرفیت 
حمل بار ناوگان کشــتیرانی ایران در 
ســال ۲۰۲۲ حــدود ۱ درصد برابر با 
۱۹۰ هــزار تن افزایش یافته اســت و 
به ۱۹ میلیون و ۴۴۱ هزار تن رســیده 
است. در ســال ۲۰۲۱ ظرفیت حمل 
بار کشتی های ایران ۱۹ میلیون و ۲۵۱ 

هزار تن محاسبه شده بود.
ایران  کشــتیرانی  ناوگان 
بزرگ تــر از ناوگان فرانســه و 

یک سوم ناوگان آمریکا
ایران در سال ۲۰۲۲ توانسته است 

جایگاه خود به عنوان بیست و دومین 
قدرت تجاری دنیــا در دریا را حفظ 
کند. مقایســه ایران با ســایر کشورها 
نشان می دهد این کشور همچون چند 
ســال گذشته از نظر ظرفیت حمل بار 
دریایی در رتبه ۲۲ جهان قرار داشــته 

است.
ظرفیــت نــاوگان کشــتیرانی 
ایــران حتی از ســه عضو گروه هفت 
کشــور صنعتی یعنی فرانسه، ایتالیا و 
کانادا بیشــتر است و آمریکا به عنوان 
بزرگ ترین اقتصاد دنیا تنها ســه برابر 
ایران ظرفیت تجــارت دریایی دارد. 
کشــورهایی مثــل هلند، عربســتان 
و برزیــل نیــز نــاوگان کشــتیرانی 

کوچک تری نســبت به ایــران دارند. 
ظرفیت ناوگان کشــتیرانی فرانسه ۱۵ 
میلیــون و ۳۳۵ هزار تن اعلام شــده 

است.
کارشناســان،  عقیــده  بــه 
برخــورداری ایران از یــک ناوگان 
دریایی بزرگ و متنوع نقش مهمی در 
نقش برآب کردن تحریم های آمریکا 
علیه این کشــور داشته است و ایران با 
بهره گیری از این ناوگان بزرگ توانسته 
است تحریم های اقتصادی علیه خود 

را تا حد زیادی خنثی کند.
یونــان بزرگ ترین ناوگان 

کشتیرانی جهان را دارد
بر اســاس گزارش آنکتاد، یونان 

بزرگ ترین ناوگان دریایی جهان از نظر 
ظرفیت حمل بار را داراست. ظرفیت 
حمل بار کل کشــتی های یونانی ۳۸۴ 
میلیون تن اعلام شده است. تعداد کل 
کشتی های یونان ۴۸۷۰ فروند برآورد 
شده است. چین با ناوگانی با ظرفیت 
حمل بار ۲۷۷ میلیون تن در رتبه دوم 

و ژاپن با ۲۳۶ میلیون تن در رتبه سوم 
از این نظر قرار گرفته اند. کشــورهای 
سنگاپور و هنگ کنگ نیز در رتبه های 
چهــارم و پنجم قــرار گرفته اند. رتبه 
برخی کشورهای دیگر عبارت است 
از: آلمــان ۷، انگلیس ۱۰، آمریکا ۱۱، 

ترکیه ۱۶، هند ۲۰ و روسیه ۲۱.

گــروه اقتصــادی - عضــو 
کمیسیون بودجه و محاسبات مجلس 
اظهار داشــت: منطق در نظر گرفتن 
نرخ ۲۳ هزار تومان روشــن اســت؛ 
دولت نمی خواهد به بازار گرا دهد و 
هم اینکه نمی خواهد هزینه تراشی کند 
چراکه ممکن است تمام درآمدهای در 
نظر گرفته شــده محقق نشود. از این 
رو هزینه اضافی را ایجاد نمی کند که 

نتواند آن را حذف کند.
جعفر قادری درباره نرخ تسعیر 
۲۳ هــزار تومانــی در لایحه بودجه 
۱۴۰۲ اظهار داشــت: نرخ تسعیر در 
بودجه یک نرخ محاســباتی است و 
عمــلا دولت منابع خود را با نرخ آزاد 
یا نرخ نیمایی به فروش می رســاند و 

نرخی که در بودجه مبنای محاسبات 
قــرار می گیرد صرفا برای ارز به ریال 
اســت و ملاک عمل نیســت. وی با 
اشــاره به چرایی اعلام نرخ ۲۳ هزار 
تومــان با توجه به فاصلــه آن با نرخ 
نیمایــی و نرخ بازار آزاد گفت: منطق 
در نظر گرفتن نــرخ ۲۳ هزار تومان 
روشن اســت؛ دولت نمی خواهد به 
بازار گرا دهد و هم اینکه نمی خواهد 
هزینه تراشی کند چراکه ممکن است 
تمام درآمدهای در نظر گرفته شــده 

محقق نشود. 

از این رو هزینه اضافی را ایجاد 
نمی کند که نتوانــد آن را حذف کند 
چراکــه همین عوامل به تنهایی زمینه 
را برای افزایش نــرخ تورم از طریق 
کسری بودجه ایجاد می کند. به همین 
دلایــل دولت ارز ۲۳ هــزار تومانی 
را در بودجــه در نظر گرفته و مبنای 

محاسبات قرار داده است. 
عضــو کمیســیون بودجــه و 
محاسبات مجلس درباره برآوردهای 
مجلس از نرخ تســعیر تــا ۲۶ هزار 
تومانــی قبل از ارائــه لایحه بودجه 

۱۴۰۲ ادامه داد: اگر درآمدهای دولت 
در بودجه محقق شود بعد از آن هزینه 
کردن این منابع اضافی و باز پرداخت 
قبلی و ... از مواردی هســتند که طول 
ســال می توان برای آنها فکری کرد. 
دولــت این امــکان را دارد که بتواند 
اوراق را تسویه کند و بدهی های خود 
به پیمانکاران را تسویه کند یا به عنوان 
کمک به شرکت های دولتی می تواند 
به صورت اصلاحیه بیاورد اما دلیلی 
ندارد که در ابتدای ســال هزینه های 
خود را بالا ببــرد و انتظارات تورمی 

ایجــاد کند که قابلیت مهار هم وجود 
نداشته باشد.

 قادری در پاسخ به این سوال که 
امکان بررســی و تصویب بودجه در 
ماه های باقیمانده از سال اظهار داشت: 
اگر مجلــس به صورت فشــرده تر 
برنامه هــا را دنبال کند و کمیســیون 
تلفیق کمک کند که ســریع تر انجام 
دهــد و صحن هم به صورت ســه 
شــیفت کار کند بتوان تا پایان اسفند 
ماه بودجه را مورد بررسی قرار دهد. 

اما اگر تا پایان اسفند ماه بررسی 

لایحه بودجه ۱۴۰۲ تمام نشود اواخر 
فروردین ماه ســال آینده بررســی به 

پایان می رسد.
وی درباره ارائه زمان برنامه هفتم 
به مجلس و امکان بررسی آن تا پایان 
ســال گفت: طبق اعلام دولت تا سه 
هفته آینده برنامه هفتم به مجلس ارائه 
می شــود. برنامه هفتم اگر به مجلس 
ارائه شود کمیســیون جدا و دیگری 
به بررســی برنامه می پردازد و تعداد 
دیگــری از نماینــدگان مجلــس به 
تلفیق برنامه هفتم رسیدگی می کنند و 
همزمان با لایحه بودجه ۱۴۰۲، برنامه 
هفتم هم مورد بررســی قرار می گیرد 
مگر اینکه صحن جلســات دیگری 

داشته باشد.

حفظ جایگاه ۲۲ ایران در تجارت دریایی جهان

دولت منابع را با نرخ نیما و آزاد می فروشد

 اگر بخش خصوصی در امر تنظیم بازار زودتر ورود می کرد، امکان خرید از خود تولیدکننده 
وجود داشــت، اما امســال به سبب گذشــت زمان، وزارت جهاد باید در این امر ورود کند 
و در ســال های آتی دولت بــه تصدی گری پایان دهد و بخــش خصوصی پای کار آید.
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گروه اقتصــادی - وزیر نیرو با 
تأکید بر اینکه دولت تلاش می کند برای 
همه استان های واقع در فلات مرکزی از 
دریا آب تأمین کند، افزود: یزد، کرمان و 
اصفهان مقصد اصلی فاز دوم انتقال آب 

خلیج فارس هستند.
"علی اکبر محرابیان" که به همراه 
رئیس جمهور بــرای افتتاح طرح های 
آب و بــرق اســتان یزد به این اســتان 
سفر کرده است، در گفت وگو با بخش 
نیمروزی اخبار شــبکه یک ســیما با 
اشــاره به طرح های مهم آب و برق در 
استان یزد گفت: صبح امروز با حضور 
رئیس جمهور ۱۱ پروژه صنعت برق و 
پنج پروژه صنعت آب در اســتان یزد به 
بهره برداری رسید. وی افزود: ۱۱ پروژه 
صنعت برق شــامل »پست ۶۳ به ۲۰ 
کیلوولت مزرعه کلانتر در شهرســتان 

میبد«، »پســت ۶۳ بــه ۲۰ کیلوولت 
رستاق در شهرستان اشکذر«، »پست 
۶۳ به ۲۰ کیلوولت یزدمهر در شهرستان 
مهریز«، »فاز نخست پست ۲۳۰ به ۶۳ 
کیلوولت ساغند در شهرستان اردکان«، 
»پست ۱۳۲ به ۲۰ کیلوولت شهرستان 
بهاباد«، »پســت ۶۳ به ۲۰ کیلوولت 
اشنیز«، »توســعه دو بی ۶۳ کیلوولت 
در پست میبد«، »خط ۲۳۰ کیلوولت 
تغذیه پست ساغند«، »توسعه دو بی ۶۳ 
کیلوولت در پست مهریز«، »توسعه دو 
بــی ۶۳ خط در پســت ۶۳ صدوق« و 
»خازن گذاری ایستگاه های خضرآباد و 
چرخاب و ساخت بی های سیار خطوط 

و پست های شهرستان یزد« است.
محرابیــان ادامه داد: در حوزه آب 
نیز پنج پروژه  به بهره برداری رسید که از 
جمله آن ها خط انتقال آب شرب استان 
یزد از منابع صنعت«، »بهره برداری از 
فاز اول بازچرخانی پساب شهر یزد به 

منابع آب زیرزمینی« بود.
وی با اشاره به افتتاح دو باب مخزن 
۲۰ هزار مترمکعبی در استان یزد اضافه 
کرد: ایــن دو مخزن می توانند پایداری 
آب شرب شهر یزد را به مدت ۷ ساعت 
تضمین کنند. وزیر نیرو در ادامه اضافه 
کرد: طرح بسیار مهم فاضلاب شهر میبد 
نیز امروز به بهره برداری رسید که خط 

جریــان اول و دوم ایــن تصفیه خانه با 
ظرفیت ۱۴ هزار مترمکعب در شبانه روز 
فعال خواهد شد.وی در بخش دیگری 
از سخنان خود با اشاره به آغاز عملیات 
اجرایی خــط دوم انتقال آب از خلیج 
فارس به استان های مرکزی گفت: صبح 
امــروز همچنین عملیات اجرایی خط 
دوم انتقال آب دریا به اســتان های یزد، 
کرمان و اصفهان آغاز شد.وی همچنین 
با اشــاره به خط اول انتقال آب خلیج 
فارس به اســتان های مرکزی افزود: در 
فلات مرکزی پیشــتر خط اول انتقال 
آب به بهره برداری رســیده بود که البته 
امیدواریم با آغاز بکار دومین تصفیه خانه 

این خط، میزان آب انتقالی نیز افزایش 
یابــد. وزیر نیرو همچنیــن با تأکید بر 
اینکه برای انتقال آب از خلیج فارس به 
صنایع استان اصفهان نیز یک خط دیگر 
در نظر گرفته شده است، تصریح کرد: 
برای اینکه استفاده صنایع استان اصفهان 
از آب دریا ســریعتر انجام شود، در گام 
اول از خط دوم انتقال آب به این استان 
نیز آب انتقال داده می شــود و به مرور با 
تکمیل خط ســوم نیاز آبی این استان از 
خط سوم تأمین خواهد شد. محرابیان 
در ادامه با اشاره به آغاز عملیات اجرایی 
خط انتقال آب دریای عمان به اســتان 
سیستان و بلوچستان نیز گفت: در استان 

سیستان و بلوچستان پروژه انتقال آب ۸ 
درصد پیشرفت داشته است و عملیات 
اجرای آن به ســرعت ادامه دارد.  وی 
در پایان تصریح کرد: تلاش دولت این 
است که همه استان های واقع در فلات 
مرکزی کشور بتوانند در آینده نزدیک 
برای مصارف صنعتی و عمومی از آب 

تصفیه شده دریا بهره مند شوند.

وزیر نیرو عنوان کرد:

یزد، کرمان و اصفهان مقصد فاز دوم انتقال آب خلیج فارس

عضو کمیسیون بودجه مجلس  :


